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در دنیایی که تشنه دانش و یافتن حقیقت است، پژوهش ها نقشی حیاتی 
یکی هســـتند که مســـیر را روشـــن کرده  ایفا می کنند؛ گویی چراغ هایی در تار
و مـــا را بـــه درک عمیق تر از جهان پیرامون مان رهنمون می ســـازند، اما آیا این 
گزاره همیشه صادق است و می توان با قاطعیت مدعی شد تمام پژوهش ها 
هدفمند و ثمربخش هســـتند؟ نخســـتین گام در هر پژوهش، تعریف هدف 
روشن و مشخص است. بدون هدف، پژوهش مانند سفری بی مقصد خواهد 
یکی و ابهام سرگردان می شود. در طول دهه های گذشته  بود و پژوهشگر در تار
شاهد پژوهش های بسیاری بوده ایم که بی هدف مشخص و قابل اندازه گیری 

آغاز شده و درنهایت به نتایج بی معنی یا غیرقابل تعمیم منجر شده اند. 
تمرکز بر کمیت به جای کیفیت از دیگر آسیب های شایع در حوزه پژوهش 
یادی برای انتشار مقالات علمی در  ، فشار ز به شمار می رود. در دنیای امروز
مجلات معتبر وجود دارد؛ موضوعی که می تواند منجر به فدا کردن کیفیت 
پژوهش به نفع کمیت و تعداد مقالات شود. فقدان ارتباط با دنیای واقعی نیز 
ازجمله مهم ترین ایرادات وارد به نحوه پژوهش در کشورهای در حال توسعه 
به ویژه ایران است. برخی پژوهش ها هم در خلأ انجام می شود و هیچ ارتباطی 
بـــا نیازها و مســـائل دنیای واقعی نـــدارد. نتایج چنین پژوهش هایی، هرچند 
از نظر علمی معتبر باشـــد، در عمل کاربردی نداشـــته و به حل مشـــکلات 

جامعه کمکی نمی کند. 
هدفمنـــد نبودن پژوهش ها، مشـــکلی جدی اســـت کـــه می تواند اعتبار نهاد 
علـــم را زیر ســـوال ببـــرد. برای حل این معضل، لازم اســـت به ارتقای فرهنگ 
پژوهش، آموزش روش های صحیح تحقیق و تشـــویق به انجام پژوهش های 
ید. دانشـــگاه آزاد اســـلامی از  کاربردی و مرتبط با نیازهای جامعه اهتمام ورز
ســـال 1397 طرحـــی عظیم را آغاز کرد کـــه »پایش« نام گرفت و اهداف بزرگی 
یابی دقیقی  را دنبال کرد. حالا بعد از گذشـــت بیش از پنج ســـال می توان ارز
از طرح »پژوهش اثرگذار یکپارچه شبکه ای« داشت. مبدع این طرح، کسی 
یاســـت  نبـــود به جـــز دکتـــر محمدمهدی طهرانچی. او 12 ســـال قبل، وقتی ر
دانشـــگاه شـــهید بهشتی را برعهده داشـــت »پایش« را در ذهن پروراند و بعد 
از انتصاب به سمت رئیس دانشگاه آزاد این طرح را به منصه ظهور رساند. 
ی جریان علمی  یخ علم را به خوبی می شناسد و مطالعات فراوانی رو او که تار
شـــرق و غـــرب انجـــام داده، در گفت وگویی تفصیلی دربـــاره چرایی بی اثری 
ی و البته ارائه  کاو عمده پژوهش ها در کشـــور صحبت کرده و به تحلیل، وا
راه حـــل برای حرکت به ســـوی نقطه مطلوب پرداخـــت. کلیدواژه ای که دکتر 
کیـــد کـــرد و حلقه مفقوده نظام آموزش عالی دانســـت،  ی آن تا طهرانچـــی رو
»ســـازمان پژوهـــش« بود. ماحصل گفت وگو با رئیس دانشـــگاه آزاد اســـلامی 

درباره پژوهش اثرگذار و طرح »پایش« را در ادامه می خوانید.

اگر بخواهیم با نگاهی به مسیر طی شده، آسیب شناسی نسبت به روند پژوهشی 
کشور داشته باشیم؛ در دو دهه اخیر مهم ترین چالش ها و آسیب های پژوهش 
را چه می دانید؟ البته موضوع اصلی گفت وگوی ما در ارتباط با کیفیت پژوهش 
یـــم، می بینیم تعـــداد مقاله های  گـــر نگاهی به آمـــار مقالات بینداز اســـت، امـــا ا
منتشرشده بین المللی کاهش داشته و جایگاه ایران نیز بین کشورها نزول کرده 

است. تحولات اخیر هم در بحث کیفیت و هم کمیت را چطور می بینید؟
واقعیت این است که موضوع پژوهش هم ذیل جریان علم، هم ذیل جریان 
گر ســـه مقوله علم،  یـــان فرهنـــگ تعریف می شـــود. ا ی و هـــم ذیـــل جر فنـــاور
ی و فرهنگ را به عنوان حیطه فعالیت دانشـــگاه داشـــته باشـــیم، در هر  فناور
یم. اولین آفت و  ســـه حیطـــه، بحثـــی تحت عنوان پژوهش یـــا »research« دار
کنون هم دچار نوعی سردرگمی هستیم، این بود که  مشـــکلی که داشـــتیم و ا
یم  آیا باید به نظامات رتبه بندی پاســـخ بدهیم یا پاســـخ ندهیم؛ اینکه بالا برو
یم خوب اســـت. این موارد به این نکته برمی گردد که  خوب اســـت یا بالا نرو
پژوهش را در شروع تعریف جایگاه پژوهش، بماهوپژوهشِ موضوع دانستیم، 
ی  ی، تعقـــل و نظریه پرداز گیری، بعد خردورز درصورتی کـــه پژوهـــش کنـــار فرا
گر پژوهش را به عنوان بخش نوآورانه ورود به مساله یابی و حل مساله  است. ا
می دیدیـــم و جایـــگاه پژوهش را درســـت تعریف می کردیم، شـــاید دچار این 

ابهامات و مشکلات نمی شدیم. 
نکته ای که در کشـــور ما طی ســـه دهه قبل پیش آمد و 20 ســـال قبل خیلی 
مهم شـــد، این بود که دانشـــگاه های ما به فعل پژوهش در ســـاحت علم )نه 
ی و فرهنگ( نمی پرداختند. شـــما یک فعل آموزش، یک  در ســـاحت فناور
ید. ما به فعل پژوهش نمی پرداختیم.  فعل پژوهش و یک فعل کاربســـت دار
یم، ولی آرام  آمدیم امتیازاتی را قائل شـــدیم برای اینکه به فعل پژوهش بپرداز
آرام خود فعل پژوهش برای ما تبدیل به هدف شـــد. فعل پژوهش بخشـــی از 
ی  ساحت پیشرفت علمی بود. طی همین مدت در ساحت پیشرفت فناور
و حوزه فرهنگ هم ســـوالاتی پیش آمد. نکته بســـیار مهمی هم پیش آمد؛ در 
حـــوزه علومـــی که مقوم فرهنگ بود نیز جنس پژوهش را پژوهش در ســـاحت 
علـــم گرفتیـــم، نه در ســـاحت فرهنگ. بایـــد پژوهشِ ســـاحت فرهنگ را هم 
می داشـــتیم، امـــا آنجا گفتیم: »جنس پژوهشـــم از جنـــس پژوهش در جهت 
ک را هـــم مقاله در نظـــام رتبه بندی در نظـــر گرفتیم؛ اصلا  علـــم اســـت.« مـــلا
همه چیـــز بـــه اصطلاح درهم و قاطی شـــد. مثالی می زنم تا موضوع روشـــن تر 
ی و مســـاله ارتباطات. زمانی شـــما می خواهید در  شـــود؛ مســـاله روزنامه نگار
ی ارتباطات و زمانی دیگر  ســـاحت علم ارتباطات کار کنید، وقتی در فناور
در فرهنـــگ ارتباطـــات. همـــه آنها نیـــز پژوهش دارند، ولـــی خروجی پژوهش 
در ســـاحت فرهنگ ارتباطات، مقاله نیســـت. خروجی پژوهش در ســـاحت 
ی ارتباطات هم مقاله نیســـت، ولی خروجی پژوهش در ســـاحت علم  فناور
ارتباطات، مقاله اســـت. ما آمدیم همه این ســـه ســـاحت را یکســـان کردیم. 
کنون هم که برگشته ایم و  بعد گفتیم: »خروجی مقاله اســـت« و اشـــتباه شد. ا
یابی می کنیم دچار مشـــکل جدی کار هســـتیم که نوعی درهم آمیختگی  ارز
و شـــلختگی در حوزه راهبری دانشـــگاه اســـت. درســـت اســـت حوزه اصلی 
دانشگاه، علم است. البته رهبر انقلاب در این خصوص می فرمایند: »علم 
ی، فرهنگ ســـاحت دربرگیرنده و  ی«، پـــس در ســـاحت علم و فناور و فنـــاور
ی، این بحث بسیار جدی بوده  فضا است. در ساحت فرهنگ علم و فناور

و باید نسبت به آن تعامل کنیم. 
به پژوهش در ســـاحت علم برگردم؛ آنچه مد نظر شـــما اســـت. اشـــکالی به 
پژوهش در ســـاحت علم وارد بود؛ پژوهش در ســـاحت علم باید ابتدا جریان 
ملـــی علـــم را بســـازد، بعد بـــه جریان جهانـــی بپیوندید، اما درجا پیوســـتن به 

جریان جهانی را شروع کرده اند. گفته اند: »یک جریان ضعیف به نام جریان 
ی کردند؛  یـــم.« آن را جریانی جدی در نظر نگرفتنـــد، بعد نمره گذار ملـــی دار
گر مقاله داخلی باشـــد نمره اش  گـــر مقالـــه خارجی باشـــد نمره اش هفت و ا ا
کثر چهار است. این کار باعث شد اساسا جریان ملی را جریانی دست  حدا
دوم در نظر بگیرند. 10 تا 15 سال پیش پژوهشی می کردم؛ در تمام کشورهای 
پایـــی غیرانگلیســـی زبان، مجـــلات علمی بـــه زبان خودشـــان جدی تر از  ارو
مجلات انگلیسی است. جریان مجلات روسیه در مقطعی بسیار برای این 
کشـــور مهم بود. هنوز هم که هنوز اســـت ابتدا به زبان روسی می نویسند، بعد 

به انگلیسی ترجمه می شود. 
نـــوع پیوســـتن یکبـــاره نقطه ای بـــه جریان جهانـــی دانش نیز ضرر بـــزرگ ما و 
راه اشـــتباهی بود که هنوز نتوانســـته ایم درســـتش کنیم. به جای اینکه بیاییم 
ناشـــران ملـــی که ســـازنده جریان ملی دانش هســـتند را تقویـــت کنیم، رفتیم 
ی »ISC« بخش دوم  ی را مطرح کردیم. سیستم نمایه ساز سیســـتم نمایه ســـاز
کار بود. بخش اول را شـــکل ندادیم، لذا به این نکته دقت کنید؛ تا وقتی به 
فارسی ننویسید و زبان فارسی، زبان علم نشود، جریان تفکر علمی در کشور 
شکل نمی گیرد، پس باید جریان ملی دانش شکل بگیرد، به فارسی بگوید، 
به فارسی تکلم کند، به فارسی بحث کند و به فارسی بنویسد، بعد در زمان 
»translate« )ترجمه( به جریان جهانی وصل شود. به جای اینکه جریان ملی 
را قوام بدهیم و به جریان جهانی وصل کنیم، مستقیما آدم هایمان را به جریان 
جهانی وصل کرده ایم. حالا مجبور شده ایم قواعد جریان جهانی را چشم بسته 
بپذیریم؛ این هم مشکل بعدی ماست. تا چه زمانی می خواهیم به این روند 

ادامه بدهیم؟ باید جریان ملی خود را قوام بدهیم. 
 »Russian collection« را مشاهده می کنید، می بینید » وقتی مجله »اشپرینگر
)کلکســـیون روســـی( و »Korean collection« )کلکسیون کره ای( دارد. نظام 
ی ما اساســـا بـــرای این کارها هیچ تدبیری  آمـــوزش عالـــی و نظام علم و فناور
نداشت. هنگامی که به درون نظام پژوهش نگاه می کنیم، می بینیم پژوهش 
یـــک رخـــداد و فعـــل بود. ما در فعل ذوب شـــدیم و در خـــود پژوهش ماندیم. 
یم؛ مثل کسی که مسافر  »research for research« )پژوهش برای پژوهش( ندار
کســـی گیر کند و پیاده نشـــود. او ابتدا هدفی داشته است. این  اســـت، در تا

، اشکالات مبنایی پدید آورده است. مسائل برای مباحث مذکور

، بحث اثرگذاری و   همزمان با سیاســـتگذاری ها برای تقویت پژوهش در کشـــور
حل چالش های کشور نیز مطرح شد. اما اکنون تغییر خاصی در رویکرد مراکز 
علمی ایران نمی بینیم. از سوی دیگر با انبوهی از احکام قانونی و سیاستی در 
کید دارد.  اسناد بالادستی مواجه هستیم که روی بحث پژوهش های اثرگذار تا
نمونه اش هم قانون هفتم توســـعه است. شما نسبت پژوهش های دانشگاهی 
با حل چالش های کشـــور را چطور می بینید؟ چرا پژوهش های دانشـــگاهی در 

حال حاضر هدفمند نیستند؟
یم. زمانی می گوییم:  ما یک پژوهش دانشـــگاهی و یک پژوهش دانشـــگاه دار
»پژوهش دانشگاهی«، یعنی پژوهش مجموعه افرادی که در دانشگاه، پژوهش 
می کننـــد. پژوهـــش دانشـــگاهی ما از جنـــس پژوهش تحصیـــلات تکمیلی 
است. 95 درصد رخدادهای پژوهشی در دانشگاه معطوف به انجام رساله 
یا پایان نامه است که مجموعه ای از رخدادهای تکی هستند. این مجموعه 
گر شـــیرازه ای نداشـــته باشد هیچ وقت نمی تواند  و جمع رخدادهای تکی، ا
کثر رخدادی که از پژوهش تحصیلات  ی ختم شـــود. حدا به رخداد اثرگذار
تکمیلی می گیریم، اول؛ آموزش پژوهش از سوی پژوهشگر و دوم؛ رسیدن به 
خروجی )نه دستاورد آثار و پیامد( است. چون خروجی اش این است که فرد 
مقاله ای بدهد و فارغ التحصیل شود. پژوهش در مرحله فردی، جمع افرادی 
، پیامد و پژوهش  گر به دنبال آثار بوده و هیچ وقت پژوهش سازمانی نمی شود. ا
اثرگذار هستیم؛ با توجه به اینکه آنچه در جامعه انجام می شود، مجموعه ای 
پیچیده و چندوجهی اســـت، پژوهشـــی که انجام می شـــود هم باید پیچیده 
و چندوجهی باشـــد. پژوهش های انفرادی دیگر نمی توانند به صورت فردی 
یم؛ ســـازمان پژوهش یعنی  مســـاله حل کنند. ما به ســـازمان پژوهش نیاز دار
دانشگاه. دانشگاه، آمادگاه پژوهشگران نیست، بلکه سازمان پژوهش است. 
کنـــون در حوزه وزارت عتف ارائه می شـــود؛ پژوهش، رخداد  یفـــی کـــه ا در تعر
فردی اســـت، نه رخداد ســـازمانی. وقتی می خواهید ارتقا پیدا کنید، اولا کل 
ارتقـــا، ارتقـــای فردی اســـت. اثر ارتقای فردی با ارتقای ســـازمان، اصلا معلوم 
گر مقاله فردی هم بدهیـــد، می گویند: »باید حتما چند مقاله  نیســـت. تـــازه ا
فردی داشـــته باشـــید.« حتما شـــنیده اید در ســـرن مجموع مقالات 50 تا 100 
نفر اســـت، یعنی ســـازمان پژوهش دارند. مفهومی در ادبیات جهانی تحت 
عنوان »پژوهش بزرگ« وجود دارد. اساســـا »پژوهش بزرگ« آثار و پیامد دارد. 
»پژوهش بزرگ« نتیجه حرکت سازمان پژوهش است. اشکالی که وجود دارد، 
این است که سازمان پژوهش در کشورمان موجود نیست و چنین سازمانی 
را شـــکل نداده ایم. ســـازمان پژوهش، طرح بزرگ دارد تا هرکســـی بتواند در آن 
فعالیت کند. آنچه ما در دانشگاه از روز اول تحت عنوان »برنامه علمی« مطرح 
کرده ایم، »پژوهش بزرگ« است؛ »پژوهش بزرگ برای حل مسائل چندوجهی.« 
هیچ مساله ای تک ساحتی و تک موضوعی نیست و همواره یک جمع کننده 
لازم دارد. سازمان پژوهش، ارکانی دارد. اول؛ کنش جمعی پژوهشگران است. 
بعـــد از کنـــش جمعی پژوهشـــگران که ما دنبـــال می کنیم، بـــه فراتحلیل ها و 
کنون تحت عنوان گروه های  یم. ا هســـته های جمع کننده پژوهش ها نیاز دار
یم. ابتدا انجام جمعی پژوهش  دانشـــکده های موضوعی، آن را پایین می آور
اهمیت دارد. ما فکر کردیم آنچه باید در کشور ما اتفاق بیفتد، همین است. 
اشـــکالی به ســـامانه »نان« وارد اســـت که دوباره پژوهش ها را در قیاس فردی 
می آورد. هیچ پژوهشی در قیاس فردی، جوابگوی یک مساله جدی نیست. 
کسی که پژوهش را خرد می کند، خودش باید پژوهشگر باشد. آنها می گویند: 
»سازمان بیاید پژوهش خود را خرد کند«، ولی نمی شود. سوال شما این بود؛ 
چرا آثار و پیامد دارد؟ جواب این است؛ چون اثرات پژوهش فردی نمی تواند 
پاسخ بدهد. باید پژوهش سازمانی و جمعی رخ بدهد. برای پژوهش سازمانی 
و جمعی سازمان دانشگاه باید عمل کند. سازمان دانشگاه باید راجع به آن 

ی کند.  ی و بسترساز ی، طرح محور ایده پرداز

به زعـــم شـــما از آنجایـــی کـــه ســـازمان پژوهش در دانشـــگاه ها شـــکل نگرفته، 
پژوهش ها هدفمند نیستند؟

بله، چون دانشگاه باید از آمادگاه پژوهشگران به سازمان پژوهش تبدیل شود. 
باید از پژوهش فردی به پژوهش سازمانی روی بیاورند. مساله پژوهش سازمانی 
دیگر مساله یک دانشگاه نیست. ما در دانشگاه آزاد کارهایی انجام داده ایم 

ولی درباره کل دانشگاه های کشور صحبت می کنم. فرق بازار مبتنی بر حجره 
کنون شما از بازار مبتنی بر حجره به سمت  و هایپرمارکت ها همین است. ا
بازار مبتنی بر فروشگاه های بزرگ رفته اید. در پژوهش هنوز حجره محور عمل 
می کنیم. باید مساله خرد شود و به این حجره با تخصص مشخص و بعد به 
آن حجره با تخصص دیگر برود. در هر حجره هم فقط یک فرد حضور دارد. 

یم.  حرکت جمعی برای انجام پژوهش ندار

یم. قبل از ســـال 1397  بـــه دانشـــگاه آزاد برســـیم؛ طرح »پایـــش« را کنار بگذار
 ، و رونمایـــی از طـــرح »پایش«، دانشـــگاه آزاد را در حـــوزه پژوهش های اثرگذار

چگونه دیده بودید؟
دانشـــگاه آزاد اســـلامی مثل همه جا، پژوهش های فردی خوب، متوســـط و 
ضعیف داشـــت. این دانشـــگاه قبل از ســـال 1397، مقطعی را گذرانده بود؛ 
هر پژوهشـــگری می آمد اســـم دانشـــگاه را می گذاشت، دو میلیون تومان به او 
می دادند. تحت عنوان »باشـــگاه پژوهشـــگران« هرکســـی در هر جایی حتی 
آشـــپزخانه منزلش، آزمایش انجام می داد و مقاله درمی آورد، می توانســـت به 
نـــام دانشـــگاه آزاد چـــاپ کند و پـــول بگیرد. وقتی به دانشـــگاه آزاد آمدم، در 
کمال تعجب دیدم شـــغل عده ای این اســـت که به نام دانشـــگاه آزاد مقاله 
چـــاپ کننـــد! پـــول خیلی خوبـــی هم می گرفتنـــد. در واقع هـــدف، بالا بردن 
کمیت مقالات در دانشـــگاه آزاد بود. از این طریق اعتبار کســـب می کردند؛ 
ی این سیســـتم کشـــیدیم و  یعنی صورت گرایی صرف در پژوهش. خطی رو

وارد بحث جدی دیگری شدیم. 

یعنی معتقد هستید کمیت وجود داشت، ولی از کیفیت لازم برخوردار نبود؟
من نمی گویم کیفیت وجود نداشت،  کسی کیفیت را متر نمی کرد. نمی خواهم 
ک بودند.« حواس تان  محکوم کنم. من می گویم: »فقط و فقط بخشنامه ها ملا
باشد هر کمیت، مخالف کیفیت نیست. کمیت و کیفیت، دو مقوله متضاد 
نیستند. نمی توان گفت هر زمان کمیت هست، پس کیفیت نیست یا وقتی 
کتور مکمل  کیفیـــت هســـت، نباید کمیت باشـــد. کمیت و کیفیـــت، دو فا

هستند. در آن مقطع، نگاه به توسعه کمی پژوهش ها بود. 

تـــا جایی که در جریان هســـتیم، ایـــده برنامه های علمی زمانی در 
یاست دانشگاه شهید بهشتی را  ذهن تان متولد شـــد که شـــما ر

برعهده داشتید. طرح »پایش« هم وقتی به دانشگاه آزاد رفتید، 
به یکی از ایده های جدی شما تبدیل شد. حدود پنج سال 
و نیـــم از رونمایی طرح »پایـــش« می گذرد؛ در حین اجرای 
تی مواجه بودید؟ اکنون  این طرح با چه چالش ها و مشکلا

یابی می کنید؟ وضعیت را چطور ارز
پاورپوینت های من مربوط به سال 1391 موجود است؛ 
یعنی بیش از یک دهه قبل، ایده »دانشـــگاه، ســـازمان 
، ایده  پژوهـــش« را مطـــرح کردم. آنجا حول چند محور
»برنامه علمی« مطرح شـــد. مقدماتش را آماده کردیم 
و وقتی به اجرا رسید، از دانشگاه شهید بهشتی کنار 
رفته و به آســـتان قدس رفتم. مشـــکل دیگری هم در 

دانشـــگاه شهید بهشـــتی داشـــتم؛ جِرم بحرانی برای 
انجام یک پژوهش ســـازمان یافته نداشـــتم. تعداد تنوع 

در پژوهشگرانی که بتوانند با همدیگر پژوهش کنند دارای 
اهمیت بوده و حداقلی برای پژوهش ســـازمانی لازم اســـت. 

دانشـــگاه های ما به صورت انفـــرادی کار می کنند، درحالی که 
یم. نکته ای را در ســـال 1391 مطرح کردم؛ وقتی  مثلا 10 اســـتاد دار

دانشجویی فارغ التحصیل می شود 132 واحد می گیرد. 132 واحد را 
با 10 استاد برمی دارد، پس بلد هستیم 10 استاد با همدیگر جمع شویم 
و یک دانشـــجو را فارغ التحصیل کنیم. وقتی دانشـــجو از کلاس من 
می رود و کلاس بعدی را می گیرد، اســـتاد می داند من چه گفته ام و 
او حرف بعدی را می زند. استاد از حرف بعد از من شروع می کند. 
اســـتاد دیگری از بعد او آغاز خواهد کرد، بنابراین ما کار ســـازمان 

آموزش را بلد هستیم. 
ســـازمان پژوهـــش را بلد نیســـتیم، چون از ابتدا پژوهـــش انفرادی را 

تمرین کرده ایم. ایده ســـازمان پژوهش در دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی 
شکل گرفت. بعد به هفت برنامه علمی در آستان قدس رفت. به برکت 

ع(، مدلش درآمد. آنجا برنامه  ی با آقا علی بن موســـی الرضا ) همجوار
یارت و در مجموع هفت کلان برنامه در جایگاه معاونت علمی آستان  ز
قدس داشـــتیم. شـــکلی از این برنامه در آنجا پیدا شـــد. در میان هفت 

تیمی که داشتیم، یکی از تیم ها »اسرا« )الگوی سلامت و رشد انسان( بود. 
این تیم بعدا در دانشگاه آزاد هم از همه جلوتر ادامه پیدا کرد. آنجا پختگی 
ایـــن نکتـــه را درآوردیم که چگونه می توانیم موضوع چندوجهی را خلق کنیم 
و به یک ســـازمان پژوهش برســـانیم. بعد شـــکل و شمایل آن در دانشگاه آزاد 
اســـتان تهران، بهتر شـــد. در ادامه به منطق نظام موضوعات رســـیدیم. سال 
1397 مسئولیت دانشگاه آزاد را برعهده گرفتم، کار از تهران شروع شد. »پایش« 
)پژوهش اثرگذار یکپارچه شبکه ای( است. ما از پژوهش سازمانی به پژوهش 
ی آوردیم، چون مفهوم دانشگاه آزاد را مفهومی شبکه ای دیدیم،  شبکه ای رو

گفتیم: »پژوهش شبکه ای.« 
دو مفهـــوم هـــم اضافـــه کردیـــم؛ یکی »یکپارچگـــی« درونی و دیگـــری مفهوم 
ی«. نتیجه شـــد طرح »پایش«. بیش از یک دهه از ایده اولیه  بیرونی »اثرگذار
می گذشت. برای اینکه بتوانیم یک سازمان پژوهش، خلاف روند پژوهش های 
کنون بعد از گذشـــت  انفرادی درســـت کنیم، چنین ایده ای را مطرح کردیم. ا
یابی داشت. ان شاءالله جامعه بر مبنای ویژه نامه ای که  پنج سال می توان ارز
ارائه می کنید، قضاوت خواهد کرد چقدر موفق بوده و چقدر باید اصلاح شود. 
ی و برنامه ریزی  ما هم با ایجاد دبیرخانه های برنامه های علمی ساختارساز
کردیـــم تا چگونه شـــکل بگیرد و چگونـــه برای جریان فارغ التحصیلی، تزاحم 
ایجاد نکند. اینکه امروز در دانشگاه آزاد بیش از 35 درصد پایان نامه های ما 
در بستر »پایش« انجام می شود و کشور در برنامه هفتم، افق خود را 10 درصد 

قرار داده؛ فکر می کنم نشان از موفقیت ما دارد. 

گـــر بخواهیـــد مهم تریـــن هدف طـــرح »پایش« را در یک جملـــه تعریف کنید،  ا
چه می گویید؟

پژوهش اثرگذار یکپارچه شبکه ای؛ مهم ترین حرفش در تعریفش است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

دانشگاه آمادگاه پژوهشگران نیست
بلکه سازمان پژوهش است

جریان زنده تولید علم و تربیت عالم باید
در  دانشکده های فرهنگ و زندگی شکل بگیرد

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد در همایش سراسری 
استادان درس اندیشه ها و وصایای امام خمینی)ره( که در واحد یادگار 
امام برگزار شد، گفت: »این جلسه فرصت مغتنمی است برای تجدید 
میثاق با آرمان های امام راحل- که انقلاب اســـلامی را بنیان گذاشـــتند 
و درختی را نهادند که جوانان در سایه آن راه حیات طیبه را بیابند- و 
همچنیـــن یـــاد می کنیـــم از شـــهید جمهور آیت الله رئیســـی کـــه به حق از 

پرورش یافتـــگان مکتب امام)ره( بود.«
ی بـــا ارائه ســـخنرانی با موضـــوع »حکمرانی یـــا ملک رانی« اظهار کرد:  و
ی کرد. انقلاب اســـلامی ما  ینی را پایه گذار »انقلاب اســـلامی مفاهیم نو
را امام خمینی)ره( بنیان گذاشـــتند تا رجعت به فطرت انســـانی پیش  
آید. واقعیت این است که ما باید بدانیم در 300 سال گذشته در جهان 
یل به اهداف انقلاب اسلامی  چه گذشته است، اما نمی توانیم در آن ر
برسیم. اولین مشکلی که در جامعه اسلامی و دولت اسلامی پیش آمد، 
بحث گیر افتادن و به تله افتادن در ساختارها و مفاهیم مدرنیته است 
که باعث شده بروز و ظهور در تفکر اسلامی صورت نگیرد. اولین بحثی 
که در اینجا مطرح می شـــود بحث حکمرانی )governance( اســـت که 
واژه ای برآمـــده از تفکـــر غربی اســـت. همان طور که امـــام راحل فرمودند 
گانی  یاد و واژ ی اســـلامی ایران نه یک کلمه کم و نه یک کلمه ز جمهور
ی دموکراتیک اسلامی را نپذیرفتند، این امر نشان می دهد  مانند جمهور
گان به تبع خود مفاهیم  که واژ یادی داشتند؛ چرا گان دقت ز ایشان به واژ
یح کرد: »متاســـفانه دانشـــگاه های ما در این  ی تصر را القا می کنند.« و
40 سال به جای آنکه خلق معنا داشته باشند، تبعیت داشته اند. البته 
ایـــن موضـــوع به معنای آن نیســـت که بگوییم از دســـتاوردهای بشـــری 
در ایـــن چنـــد صد ســـال نمی خواهیم اســـتفاده کنیـــم. همان طور که در 
یژگی های دســـتاوردهای  یت- که از و ی اســـلامی از جمهور واژه جمهور
یه  گر می خواهیم نظر بشری درطول قرن ها بوده- استفاده کرده ایم، پس ا
ی اسلامی ایران را داشته باشیم باید در مفاهیم دقت کنیم. اما  جمهور
ی و مفهومی غرب دچار شده ایم.« متاســـفانه به شـــدت به تله ســـاختار
رئیـــس دانشـــگاه آزاد بـــا بیـــان اینکـــه یکـــی از مشـــخصات مدرنیتـــه 
ســـازمان یافته خلـــق ســـازمان و نهـــاد بـــا چهارچوب های غرب اســـت، 
گفـــت: »مـــا در ایـــن خلـــق کنـــار چهارچوب هـــا گرفتار شـــده ایم. 10 روز 
قبل بنده در حاشـــیه جلســـه شـــورای عالی انقلاب فرهنگی نکته ای به 
رئیس جمهـــور شـــهید عـــرض کـــردم و گفتم دولت چابک نیســـت و چرا 
دولت را چابک نمی کنید؟ آیت الله رئیسی فرمودند قواعدی که بر دولت 
بار شـــده اجازه حرکت نمی دهد، یعنی ســـاختارها را آنقدر صلب القا 
می کننـــد کـــه برای درهم شکســـتن آن اراده های بســـیار جـــزم می طلبد. 
کم اجازه نمی دهند اتفاقات جدی رقم بخورد.«  گاهی بروکراسی های حا
دکتر طهرانچی در ادامه با اشـــاره به آیه 41 ســـوره روم خاطرنشـــان کرد: 
یفه می فرماید به ســـبب آنچه دســـت های مردم  »خداوند در این آیه شـــر
یا پدیدار شـــده تا ســـزای بعضی از  فراهم آورده، فســـاد در خشـــکی و در
آنچه را که کرده اند، به آنان چشـــیده شـــود تا بازگردد. این بازگشـــت باید 
مفهومـــی باشـــد. آنچـــه در آیه 30 ســـوره فرقان آمـــده، حکایت از آن دارد 
یـــش گلایـــه دارند که قـــرآن را مهجور  کـــرم)ص( از امـــت خو کـــه پیامبـــر ا
گذاشـــتند و حضـــرت در جایـــی می فرمایند قرآن )مأدبه( اســـت، یعنی 
یا ســـفره یا فرهنگســـتان اســـت و باید با قرآن زندگی کرد و مبنا گرفت. 
کمیت  بحثـــی کـــه در اینجـــا وجـــود دارد این اســـت کـــه وقتی ســـراغ حا
که ملک از آن خدای بزرگ و  یم، با ملک رانی مواجه هســـتیم؛ چرا می رو
متعال است و آن را به هر که بخواهد می دهد. خداوند در آیه 26 سوره 
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ملک هســـتی، تو هر که را خواهی ملک و ســـلطنت بخشـــی و از هر که 
خواهـــی ملـــک و ســـلطنت بازگیـــری، و هر که را خواهی عزت دهی و هر 
که را خواهی خوار گردانی، هر خیر و نیکویی به دســـت توســـت و تنها 
تـــو بـــر هر چیـــز توانایی.( هفته پیش ما در مراســـم های تشـــییع آیت الله 
که عده ای می خواستند   مَنْ تَشَاءُ« را دیدیم؛ چرا

ّ
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او را کوچـــک و خـــرد کننـــد، اما خداوند به او عزت داد.« 
ی همچنیـــن بـــا اشـــاره بـــه آیه 54 ســـوره نســـا، افـــزود: »خداوند در این  و
یفه می فرمایـــد بـــه آل ابراهیـــم کتـــاب و حکمت و ملـــک عظیم  آیـــه شـــر
داده اســـت. ایـــن آیه اشـــاره دارد که در حکمرانـــی، حکمت و علم لازم 
اســـت و این دو مایه حکمرانی اســـت. همچنین خداوند در داســـتان 
ع( و در آیه 20 ســـوره »ص« می فرمایـــد که به او حکمت  حضـــرت داود)
و فصل الخطـــاب عطـــا کرده اســـت. واقعیت این اســـت که آنچه غرب 
سیاســـت حکمرانـــی و ارزش های اجتماعـــی می داند، ما در ملک رانی 
و حکمرانـــی اســـلامی درکنـــار علـــم، فصل الخطـــاب و کتـــاب و بحث 
یم.« رئیس دانشگاه آزاد با اشاره به آیه 48 سوره آل عمران  حکمت را دار
یفه می فرماید بـــه انبیا علم و  خاطرنشـــان کـــرد: »خداونـــد در این آیه شـــر
باره پیامبر اســـلام نیز می فرماید آیات الهی را  حکمت داده اســـت و در
یم باید به  بخـــوان و حکمت هـــا را بیان کن. وقتی ســـراغ حکمرانی می رو
یزی و اجرا توجه داشـــته باشـــیم.  ی، برنامه ر ی، سیاســـتگذار آینده نگار
ع( است  بهترین داستان برای درک این موضوع قصه حضرت یوسف)
یل احادیث را آموخت و در  که خداوند می فرماید به یوســـف قدرت تاو
ع(  مرحله بعد به او علم و حکمت عطا کرد. بنابراین حضرت یوسف)
ی از علـــم و  یـــل احادیـــث داشـــت، در سیاســـتگذار در آینده نگـــری تاو
حکمت بهره می برد و زمانی هم که وارد امور اجرایی و حکمرانی شـــد، 
یژگـــی صدیـــق، حفیـــظ و امین بودن را داشـــت. اینها ســـیر حکمرانی  و

اســـت و این اتفاق نگاه کامل به مقوله ملک رانی اســـت.« 
دکتر طهرانچی با اشـــاره به حکمرانی در غرب اظهار کرد: »وقتی صرفا 
به حکمرانی توجه شـــود، یعنی حکومت نباید به بهشـــت و جهنم مردم 
ی داشـــته باشـــد، چـــون حکمرانی فقـــط مربوط به هدایـــت اجتماع  کار
ی  ی بـــا جزئیات بعـــدی ندارد. به همین دلیل در غرب کار اســـت و کار
به بهشت و جهنم مردم ندارند، این درحالی است کسی که می خواهد 
حکومـــت و دولـــت را در دســـت بگیـــرد باید به ابعـــاد مختلف آن توجه 

بیتی قرار می گیرد.«  که در راس نظام تر داشـــته باشـــد؛ چرا
ی  ی بـــا بیـــان اینکـــه حکمت درکنار علـــم جزء لاینفـــک حکومت دار و
اســـت، گفـــت: »غیـــر از آیات قرآن و وحـــی حکمت نیز بـــه انبیا، اولیا و 
انسان های خاص داده شده است. خداوند حکمت را به انسان هایی 
کـــه بخواهـــد عطـــا می کند و خیر کثیر اســـت. آنچه در دوران حکمرانی 
ی  ع( و بعد از آن دوران حکومت جمهور )ص(، حضـــرت علی) پیامبـــر
اسلامی واقع شده، بخشی از موضوعات حکمت های حکمرانی است 
نه علوم حکمرانی. حکمت های قرآنی قواعدی است که سیاست های 
حکمرانـــی متکی بر آن اســـت. مـــا در برخورد با امام راحل باید حکمت 
حکمرانـــی را از ایشـــان اســـتخراج کنیـــم، همان طـــور کـــه در نامه هـــای 
یـــم و حکمـــت درکنـــار  ع( حکمت هـــای حکمرانـــی دار امیرالمومنیـــن)

علم جزئی از حکمرانی اســـت.« 
یـــح کرد: »ما در دانشـــگاه و رشـــته های روابط  رئیـــس دانشـــگاه آزاد تصر
بین الملـــل و سیاســـت فقـــط علم حکمرانی را منتقـــل می کنیم و جایی 
یـــم. البتـــه حکمـــت حکمرانـــی بـــا فقـــه  بـــرای حکمـــت حکمرانـــی ندار
حکمرانی هم متفاوت اســـت و در فقه قواعد را اســـتخراج می کنیم، اما 
درکنـــار آن صراحتـــا باید حکمت هایی که به انبیا و اولیا عنایت شـــده 
کنون  را هـــم بـــرای حکمرانی اســـتخراج کنیم. نکته این اســـت کـــه ما تا
درس اندیشه های امامین انقلاب و وصایا را داشتیم، اما دیگر نگاه مان 

فقـــط انتقال صرف نیســـت و در دانشـــکدگان »فرهنـــگ و زندگی« باید 
سراغ مفهوم اندیشه های امامین انقلاب و استخراج حکمت حکمرانی 
ی اســـلامی و دفاع مقدس، معارف اســـلامی، ادبیات فارســـی و  جمهور
یم و یک  بیـــت اجتماعی برو یـــت ملـــی در گـــروه دانش و خانواده و تر هو
یـــم، نه اینکه فقـــط بیان کننده  یـــان تحقیـــق و دانشـــگاهی راه بینداز جر
یان باشـــیم. واقعیت این است با این دروس مهم  مطالب برای دانشـــجو
یجـــی صرف و با روش هـــای قدیمی برخورد  زندگـــی نبایـــد به صورت ترو
کنیم. باید دانشـــکده های فرهنگ و زندگی با این گروه ها شـــکل بگیرد 

ی باشـــد.«  یـــان زنـــده تولید علم و تربیت عالم بر آن جار و جر
دکتـــر طهرانچـــی در بخـــش دیگری از ســـخنان خود پیـــام امام راحل به 
ی ایشـــان  گورباچـــف را یکـــی از حکمت هـــای حکمرانی و حکومت دار
عنوان کرد و افزود: »این پیام نه تنها خطاب به گورباچف بلکه خطاب به 
یان تمدنی غرب و شرق است و باید ظرافت های  دنباله روهای نظام جر
آن را ببینیـــم. امـــام در ایـــن پیام می فرمایند اولین مســـاله ای که مطمئنا 
باعث موفقیت شما خواهد شد، این است که در سیاست اسلاف خود 
دایـــر بـــر »خدازدایی« و »دین زدایی« از جامعه- کـــه حقیقتا بزرگ ترین 
ی وارد کـــرده، تجدیدنظر  تریـــن ضربه را بر پیکر مردم کشـــور شـــورو و بالا
نماییـــد؛ و بدانیـــد که برخـــورد واقعی با قضایای جهان جز از این طریق 
میســـر نیســـت. البته ممکن اســـت از شـــیوه های ناصحیـــح و عملکرد 
غلط قدرتمندان پیشـــین کمونیســـم در زمینه اقتصاد، باغ ســـبز دنیای 

غـــرب رخ بنماید، ولی حقیقت جای دیگری اســـت.«
کید می کنند  ی ادامـــه داد: »امام در این پیام خطاب بـــه گورباچف تا و
این تصور را نداشته باشید که فقط در روش های اقتصادی و اجتماعی 
بـــه بن بســـت رســـیده اید، پـــس شـــتابان باید ســـراغ روش های پیشـــرفته 
یـــد. این نگاه جدی اســـت که نشـــان می دهد  دانشـــگاه های غـــرب برو
یند  صرفـــا نیازمنـــد علم حکمرانی نیســـتیم. جالب اســـت برخـــی می گو
بـــی اســـتخراج و در اینجا اجرا  ی را از دانشـــگاه های غر مـــدل بانکـــدار
کنیم. این درحالی است که امام راحل در این پیام فرموده بود: مشکل 
اصلی کشـــور شـــما مســـاله مالکیت و اقتصاد و آزادی نیســـت. مشکل 

شـــما عدم اعتقاد واقعی به خداست.« 
رئیـــس دانشـــگاه آزاد اظهـــار کرد: »این پیام اساســـا برای آنهـــا که علم را 
تمامـــا از غـــرب می گیرنـــد، بحثـــی جـــدی را مطرح می کنـــد. امام در این 
نامه می فرمایند علم معطوف به ماده و جســـم علم کامل نیســـت و ادله 
می آورند که علوم دیگری نیز وجود دارد و جســـم و عقل باید درکنار هم 
و ناظـــر بـــه ملـــک و ملکوت باشـــد. این نامـــه امام به همـــه مقلدان علم 
غـــرب و جامعه غرب اســـت و ایشـــان صراحتا می فرماینـــد فقط از منظر 
غرب به نتیجه نمی رســـید و باید به نوشـــته های فارابی، ابوعلی ســـینا، 
ملاصدرا و سهروردی مراجعه کنید. سوالی که مطرح می شود این است 
کـــه حکمرانـــی آموزش عالی ما کجا نســـبت خود را بـــا این نامه و مکتب 
فکری پیدا می کند؟ وقتی اینها را کنار گذاشتیم و فلسفه غرب، پارادایم 
یم و  غرب و علم غربی را گرفتیم، ما هم همان مســـیر گورباچف را می رو
مـــورد خطاب امام هســـتیم. اینکـــه امام راحل در پیام خود به گورباچف 
ی اســـلامی ایران به عنوان بزرگ ترین و قدرتمندترین  می فرماینـــد جمهور
پایـــگاه جهـــان اســـلام به راحتـــی می تواند خـــلأ اعتقادی نظام شـــما را پر 

نمایـــد، بایـــد خودمان به طریق اولی به ایـــن مفاهیم رجوع کنیم.« 
دکتـــر طهرانچـــی همچنیـــن با اشـــاره به پیام امـــام خمینی )ره( به ملت 
ی گفت: »امام راحل  ایران در سیاست های کلی نظام در دوران بازساز
باره شهدا می فرمایند ایثار این عزیزان فقط به خاطر خدا در رسیدن  در
به کمال بوده است و خانواده معظم شهدا، جانبازان، اسرا و مفقودین 
هیچ گاه راضی نمی شـــوند ســـخن از رفاه و مادیات به میان آید و همت 
آنان بلندتر از این مقوله هاست، ولی بر دست اندرکاران نظام است که 

ذوق و اســـتعداد و توان خود را در هر چه بهتر رســـیدن به امور معنوی 
و مـــادی و ارزشـــی و فرهنگـــی ایـــن یادگاران هدایت و نور بـــه کار گیرند 
ی ادامه داد:  یغ نکنند.« و و از خدمت بی شـــائبه و بی منت به آنان در
یزی در جهت رفاه متناســـب  کید می کنند »برنامه ر »امام در این پیام تا
بـــا وضـــع عامه مـــردم توأم با حفظ شـــعائر و ارزش های کامل اســـلامی و 
پرهیـــز از تنگ نظری هـــا و افراط گرایی هـــا و نیز مبارزه با فرهنگ مصرفی 
گر جامعه ما مبتنی بر این  بزرگ ترین آفت یک جامعه انقلابی اســـت.« ا
پیـــام نیســـت، یعنی کار آموزشـــی خود را خوب انجـــام نداده ایم، »چون 
یش در آن دید« بند 9 این پیام بر حفظ ارزش ها  نیـــک نظـــر کرد، پـــر خو
کید دارد که  ی اجتماعات تا و شـــئون اخلاقی و اجتماعی و سالم ســـاز
ی  ی کار مفاهیم جدی اســـت، بنابراین ما نمی توانیم بگوییم دولت دار
به بهشت و جهنم مردم ندارد، یا اینکه بگوییم ما فقط باید دانشگاه را 
ی افزود: »بنابراین  خوب اداره کنیم و علم و پژوهش آن خوب باشد.« و
در نـــگاه جدیـــد دانشـــگاه آزاد، دیگر درس وصایـــا را یک درس عمومی 
نمی بینیـــم، بلکه گروه آموزشـــی آن، گروه اندیشـــه های امامین انقلاب و 
وصایای حضرت امام )ره( است.« رئیس دانشگاه آزاد خاطرنشان کرد: 
گر  »بـــا توجـــه بـــه آنچه از شـــهید آیت الله رئیســـی دیده و شـــنیده بودیم، ا
بخواهیـــم در یـــک جمله ایشـــان را وصف کنیـــم، می توان گفت آیت الله 
رئیسی پرورش یافته کامل مکتب امام و سرباز مطلق مقام معظم رهبری 
بودنـــد. من از ایشـــان شـــنیدم کـــه نقل می کردنـــد بـــه مقام معظم رهبری 
عرض کردم حاضر هستم دولتم یک دوره ای بشود، اما خیلی از مسائل 
ی از دولت ها در دوره  کشـــور حل شـــود. این در حالی اســـت که بســـیار
یرســـاخت ها و کارهایی که نام آور نیســـت، نمی روند، اما  اول به ســـراغ ز
این شـــهید بزرگوار گفته بود که حاضر اســـت فدا شـــود تا کشـــور درست 
شـــود. شـــهید رئیســـی خود را ســـاخته بود و به معنای واقعی مراقبت از 
خـــود کـــرده بـــود، این گونه نبود که بـــه اصلاح جامعه بیایـــد و نفس خود 
را فرامـــوش کنـــد. نـــگاه او خـــود را ندیـــدن و خدا را دیدن بـــود و مردم را 
واســـطه به خدا رســـیدن می دانســـت و به همین دلیل خســـتگی ناپذیر 
بـــود.« دکتـــر طهرانچی بـــا بیان اینکه شـــهید جمهور دکتر رئیســـی نماد 
ی اســـلامی ایران اســـت، گفت: »مـــا باید به  مدیـــر تـــراز دولـــت جمهـــور
نیکی از جایگاه این شـــهید در جامعه مراقبت کنیم و این شـــعار را به 
شعور ملی تبدیل کنیم. این شعور ملی وظیفه ای است که با استخراج 
ی اســـلامی شـــکل می گیرد و باید در  مبانـــی حکمـــت حکمرانی جمهور
کنـــار آن ایـــن نمادهـــای واقعـــی کـــه در میان مـــا و در دســـترس بودن را 
معرفـــی کنیـــم. اینها کســـانی هســـتند که ما را در ایـــن ظلمتکده جهانی 
شرمســـار قـــرار نمی دهند.« رئیس دانشـــگاه آزاد گفـــت: »بنده در کنگره 
ع( حیرت را در چهره کشیشـــان می دیدم نســـبت  بین المللی امام رضا)
به اتفاقی که در عالم مقابل چشـــمان همه می افتد و زنان و کودکان به 
شهادت می رسند، اما هیچ نظام جهانی که برساخته این تمدن است، 
نمی توانـــد جلـــوی آن را بگیـــرد و حتـــی نظام دینی که کشیشـــان دارند، 
که هیچ یک از شـــعارهای انســـان دوســـتی،  آنها را ســـرخورده کرده؛ چرا
... نمی تواند جلوی این جنایت ها را  ن و صلـــح، حقـــوق کودک، حقوق ز
بگیرد. به همین دلیل یکی از این کشیشان در سخنرانی خود می گفت 
ی ادامه داد: »اعتقاد  چه کســـی اســـت که مقابل این ظلم بایســـتد.« و
شـــیعه تنها اعتقادی اســـت که در مقابل این جنایت ها ایســـتاده است 
و بـــه همین دلیل مردم ما سرشکســـته نیســـتند، امـــا دنیای عرب به غیر 
یـــان مقاومـــت نیز سرشکســـته شـــده و  ام القـــرای مقاومت و حلقه  از جر
مقاومـــت تنهـــا ســـرافرازان عالم هســـتند و این افتخار بـــه برکت حرکت 
حضرت امام )ره( و وجود مقام معظم رهبری و مدیران شجاعی همچون 
شـــهید رئیســـی است که در انجام وعده صادق بهانه نیاوردند و اقتدار 

را رقـــم زدنـــد و مردم ثمره آن را دیدند.« 
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سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

و تبدیل چالش های کلان کشور به زمینه های پژوهشی؟
نه، رسیدن به یک شبکه پژوهش اثرگذار یکپارچه که بتواند حل مساله کند. 
مســـائل پیچیده و چندوجهی هســـتند، پس شـــبکه ای که می خواهد آنها را 

حل کند نیز باید یکپارچه، شبکه ای، چندوجهی و پیچیده عمل کند. 

 طبق آمار تا دهم اردیبهشت ماه امسال، 441 هزار و 899 پروپوزال در دانشگاه 
آزاد وجـــود دارد. از ایـــن تعـــداد 130 هـــزار و 643 از میـــان برنامه هـــای علمـــی 

انتخاب شده اند. 
این جمع مربوط به کل چهار سال است. 

بله، چنانکه گفتید 35 درصد از پایان نامه ها مربوط به برنامه های علمی هستند. 
یافت کرده اند. به  پنـــج درصـــد از ایـــن پایان نامه ها در انتها تطابق نهایـــی را در
هدفگذاری 10 درصدی کشـــور و دســـتیابی به هدف 35 درصدی دانشـــگاه 

آزاد هم اشاره کردید. 
نگفتـــم به هدف مان رســـیدیم، بلکـــه گفتم نمره قبولـــی می گیریم، چون افق 

برنامه هفتم، 10 درصد است. 

می توان گفت به هدف  گذاری سال 1397 رسیدید؟
130 هزار نسبت به 441 هزار پایان نامه؛ سالی حدود 100 هزار پایان نامه و رساله 
یم. مردم آرام آرام به این ســـمت آمدند. تعداد پایان نامه ها از ابتدا ســـالانه  دار
110 هـــزار مورد بود، ولی »پایش« شـــیب داشـــت. نکتـــه مهمی در پایش وجود 
دارد؛ ما به هیچ وجه شـــکلی عمل نمی کنیم. اینجاســـت که بحث تطابق ها 
مطرح می شود. وقتی جریان جدید پژوهشی درست می کنیم، مثل یک کودک 
است که اقتضائات خودش را دارد. هر سنی از او می طلبد که کار متفاوتی 
انجـــام دهـــد. روز اول نظام موضوعات خلق کردیم و گفتیم می توان این گونه 
کار کرد. یک ســـری مشـــوق ها گذاشتیم؛ کم کم مردم آمدند و وارد شدند. بعد 
شـــروع کردیـــم و گفتیـــم هر آمدنی، آمدن کامل نیســـت، بلکـــه باید بر مبنای 
نظام، تطابق پروپوزال و تطابق نهایی بگیرد. این موارد در مسیر رشد، کامل 
می شود.  در حقیقت به سمتی می رود که باید 75 درصد پایان نامه ها به داخل 
این سیستم بیاید. باید شبکه سازی و ساختارسازی می شد و سامانه سپاری 
شکل می گرفت. همه این موارد، کارهای همزمانی بوده که شکل گرفته است. 
ی که پایش شـــروع شد، پایان نامه ها هیچ جا ثبت نمی شد.  یادتان باشـــد روز
ی که  ی که پایش شروع شد، هیچ شبکه یکپارچه ای وجود نداشت. روز روز
پایش شـــروع شـــد، در رزومه هیات علمی، عناوین پایان نامه ها زده نمی شد. 
امروز وقتی رزومه را باز می کنید، عناوین پایان نامه های آنها نیز دیده می شود. 

ما به استاد می گوییم عنوان پایان نامه نسبت به خودت هم هست. 

پس هدف کنونی شما دستیابی به 75 درصد پایان نامه ها از »پایش« است؟
کنـــون به 35 درصد رســـیده ایم. شـــما مجموع را در نظـــر می گیرید، ولی باید  ا
بگویید در ســـال 1403-1402 چند درصد؟ در ســـال 1402-1401 چند درصد؟ 
در سال 1401-1400 و سال 1400-1399 چند درصد؟ این شیب افزایشی بوده 
است. عدد کلی 35 درصد رشد داشته، ولی ابتدا خیلی کمتر بود. اول پنج 

درصد بوده، بعد 10 درصد شـــده و همین طور رشـــد کرده اســـت. هیچ وقت 
نمی گوییم به هدف مان رسیده ایم. دانشگاه آزاد باید به یک شبکه یکپارچه 

پژوهش تبدیل شود. آن زمان می گوییم به هدف مان دست یافته ایم. 

کیـــد کردنـــد: »بایـــد کار به جایی برســـد که   مقام معظم رهبـــری در ســـخنانی تا
گون علمـــی تهیه می کند،  هـــر پایان نامـــه ای که دانشـــجویی در زمینه های گونا
از همان اولی که این پایان نامه می خواهد تشـــکیل بشـــود یک حامی داشـــته 
باشـــد؛ چـــه از بخـــش خصوصـــی و چه از بخـــش دولتی.« این اتفـــاق در همه 
کشـــورها می افتـــد، امـــا هنوز در ایران چنین حمایت کاملـــی وجود ندارد. علت 
را چه می دانید؟ دانشـــگاه ها برای جلب این حمایت ها باید به طور مشـــخص 

چه کاری انجام دهند؟
دانشـــگاه ها ابتدا باید نشـــان دهند که می توانند به صورت یکپارچه، مســـاله 
حـــل کننـــد. مـــا این کار را انجام دادیم. اول به دنبال پول نبودیم. به بعضی از 
ید تا برایتان حل  ســـازمان ها پیشـــنهاد کردیم مســـاله تان را در شبکه ما بگذار
کند. رابطه ما با ذوب آهن همین طور شکل گرفت. باید باورمندی را در فضای 
ید تا بدانند دانشگاه، نظام حل  بیرون از دانشگاه مانند صنعت به وجود بیاور
گر آنها به این باور برســـند که دانشـــگاه، نظام حل مساله دارد،  مســـاله دارد. ا

طبیعتا می آیند و مشکلات خود را به دانشگاه می سپارند. 

چرا این باورمندی ایجاد نمی شود؟ چگونه باید پدید بیاید؟
برای اینکه پژوهش های انفرادی نمی توانند مساله حل کنند. باید به سازمان 
پژوهش می رسیدیم. اکنون در حال رسیدن به سازمان پژوهش هستیم. »نظام 
انطباق« همان نظامی اســـت که حضرت  آقا انتظار دارند. این نظام خطاب 
به دانشجو می گوید پروپوزال و نتیجه ات را چک می کنم تا ببینم مساله حل 
یم، ولی به صورت منفرد.  کردی یا نه. پژوهش، جلوه هایی دارد. ما جلوه ها را دار
مجموعه پژوهش باید حل شـــده و بعد در کنفرانســـی ارائه شود. ما کنفرانس 
یم؛ کنفرانس محل عرضه است، ولی در سیر برنامه و زنجیره ما نیست.  دار
هرکدام از این پژوهش ها وقتی به تعداد مناسب رسید، آدم هایش در کنفرانس 
دور هـــم جمع شـــوند. بعد abstract book )کتـــاب چکیده( کنفرانس چاپ 
شود و سپس مجله دربیاید. این سیر ادبیات در داخل دانشگاه است. ما در 
یم، ولی در سیر عمل نمی کند. هرکدام  ایران مجله، کنفرانس و پژوهش را دار
را تـــک بـــه تـــک وارد کرده ایم و هیچ ارتباط منطقـــی با همدیگر ندارند. آنها با 
»پایش« متصل می شوند. در گذشته، مهندسی پژوهش و مهندسی سازمان 
پژوهش در ایران نداشتیم. گفتیم هرکسی به تنهایی برود؛ آیا لشکری می تواند 
به جنگ برود و بعد بگوید هرکســـی برای خودش مبارزه کند؟ ســـازماندهی، 
اســـتراتژی و فرماندهـــی در مســـاله پژوهـــش جزء ارکان کار هســـتند. آنچه ما 
دنبال می کنیم، این است؛ در حقیقت دانشگاه مثل یک لشکر منسجم با 

استراتژی مشخص به سمت حل مساله برود. 

به نظر شـــما مهم ترین راهکارهای تقویت اکوسیســـتم پژوهشـــی کشـــور به طور 
مشخص چیست؟

تقویـــت جنبه هـــای مدیریت پژوهش. بعد از اینکه پژوهشـــگران یاد گرفتند 

به شـــکل انفرادی پژوهش کرده و مســـاله حل کنند، باید به ســـمت مدیریت 
یـــم. همچنین باید به ســـوی  پژوهـــش، ســـازمان پژوهـــش و کلان پژوهـــش برو
پشـــتیبانی از پژوهش حرکت کنیم؛ پشـــتیبانی و حمایتی که بســـیار نحیف 
شده است. شاید کشور به تخلف از فرمان رهبری عادت کرده است. ایشان 
می فرمایند: »باید چهار درصد از GDP )تولید ناخالص داخلی( در پژوهش 
هزینه شـــود.« ســـال های سال اســـت مدیران برنامه و بودجه کشور اساسا در 

این زمینه تخلف می کنند. 
نکته و اشـــکال دیگری هم وجود دارد؛ شـــورای عالی عتف را درست کردیم، 
کنون  ولی نگاه به پژوهش در کشـــورمان صرفا نگاه دولتی به پژوهش اســـت. ا
نظـــام پژوهشـــگران خصوصـــی را هم به راه انداختیـــم، در حالی که باید ابتدا 
ی می کردیم. همه چیز در دســـت دولت و با هزینه  نظـــام پژوهـــش را راه انـــداز
دولتـــی اســـت. درواقع به صورت تصنعی با مســـاله بودجه پژوهشـــی برخورد 
می کنیـــم. واقعیـــت ایـــن اســـت که شـــورای عالـــی عتف، شـــورای مدیریت 
یم؛  پژوهـــش کلان کشـــور نیســـت. حلقه ای تحت عنوان پژوهـــش دولتی دار
دانشگاه دولتی برای دولت. در دولت آقای روحانی، کار به جایی رسید که 
حتی هزینه کمک به پژوهشـــگران دانشـــگاه آزاد اســـلامی از مسیر پرداخت 
دســـتگاه های دولتی، در قانون بودجه نوشته شـــده از سوی دولت، منع شد؛ 
یعنـــی دولتی زدگـــی تا این اندازه در کشـــور نســـبت به پژوهـــش وجود دارد، به 

همین دلیل بیشتر دکوراتیو است. 

بـــه »پایـــش« برگردیـــم. بحث پژوهش های اثرگذار در پایش مطرح شـــد. شـــما 
چنـــدی پیـــش اشـــاره کردیـــد پایـــش از تقلب هـــم جلوگیری می کنـــد. برخی از 
مجریـــان برنامه هـــای علمی معتقدند چنین اتفاقی نمی افتد. در این خصوص 

صحبت کنید. 
نه، این گونه نیست. اولا موضوع باید واقعی باشد. زمانی موضوع یابی و زمانی دیگر 
موضوع سازی می کنید. در »پایش« موضوع یابی می شود، نه موضوع سازی. ثانیا 
پژوهش از پروپوزال به دست یک گروه هدفمند دنبال می شود، پس شما نمی توانید 
مراجعه کنید و بگویید یک پژوهش به من بدهید تا ببرم و به استادم بدهم. موضوع 
دنبال می شود و شرایط واقعی است. جاهایی تقلب وجود دارد. تنها موردی که 
در اینجا باقی می ماند، نسبتی خواهد بود که این پژوهش را این پژوهشگر انجام 
داده اســـت. با پدیده ای مواجه هســـتیم که به صورت فردی یا شرکتی می گویند 
، ما کمک می کنیم تا آن را انجام بدهی؛ این به »پایش«  برو و پژوهشـــت را بگیر

برنمی گردد، بلکه به حیطه فردی و رابطه استاد و دانشجو برمی گردد. 
در آزمایشگاه من هیچ وقت دانشجویم نمی تواند برود کارش را برای انجام به 
فرد دیگری بدهد. چرا؟ چون ســـیر پژوهش در آزمایشـــگاه جلوی چشم های 
گر جلوی چشم استاد باشد شرایط به این شکل است. اسمش  من است. ا
هم تقلب نیســـت، بلکه شـــکل جدیدی از کمک گرفتن یک نفر برای اخذ 
مدرک است. اگر مساله پژوهش، مساله استاد شد، دیگر این چالش هم پیش 
گر مساله  نمی آید. مساله اش کمی فرق دارد و البته حواس مان جمع است. ا
از بیرون گرفته شود، »پایش« جلویش را می گیرد. پروپوزال نباید برای فرد باشد، 
باید پروپوزال درســـت باشـــد و شخص دفاع کند. پژوهش در انطبابق نهایی 
بایـــد مطابق با موضوع انجام شـــده باشـــد، پس جلـــوی هرگونه تقلب ازجمله 

گر آفت هایی وجود داشـــته باشـــد، به  صورت گرایـــی را می گیرد. در مجموع ا
جد مقابله و پیشگیری خواهد کرد. 

گـــر بخواهیـــم 3 ضلع بـــرای طرح »پایش« نام ببرید؛ یکـــی جلوگیری از تقلب  ا
و کپی کاری و دومی حل چالش های کشور خواهد بود. ضلع سوم چیست؟

ضلع ســـوم، ســـازمان پژوهش یا شـــبکه پژوهش است. شـــبکه نکته مهم تری 
بـــوده؛ جلوگیـــری از تقلب »by product« )محصول( اســـت. هدف اصلی ما 
گر می خواهید کار درستی انجام دهید، اصل  نباید جلوگیری از تقلب باشد. ا
اول؛ شـــبکه پژوهش اســـت. دوم؛ قدرت حل مساله بوده و سوم؛ جلوگیری از 
تقلب، جلب اعتماد مشـــتریان و به رخ کشـــیدن توانایی دانشـــگاه در خلق 
یک ارزش است. در این صورت دانشگاه بزرگ تر می تواند مساله جدی تری 
حل کند. وقتی تعداد استادانم در یک موضوع بیشتر شد و 100 یا 200 استاد 
در موضوعی داشـــتم، می توانم به اصطلاح حل پژوهش های عرضی به جای 

پژوهش های طولی داشته باشم. 
در حال حاضر تحولات سریع شده اند، پس مردم نمی توانند پنج سال صبر 
کننـــد تـــا مشـــکلی را حل کنند؛ به همین دلیـــل پژوهش را به جای طولی باید 
عرضی انجام داد. به جای اینکه به صورت طولی بگوییم پژوهش اول، دوم، 
سوم، چهارم، ... و دهم، 10 نفر با همدیگر یک پژوهش را انجام می دهند. این 
گر هزار نفر با همدیگر  کار طی دو سال می تواند شکل کاملی به خود بگیرد. ا
راجع به یک مســـاله، به صورت عرضی فکر کنند، می توانند وجوه مختلفش 
را حـــل کننـــد. چنانکه هوش مصنوعـــی، ثمره پژوهش عرضی و نگاه عرضی 
است. تمام اطلاعات را به شکل عرضی در خود گرفته؛ هر سوالی می پرسید، 

به همه نقاط رجوع می کند و به شما جواب می دهد. 

چرا در همه رشته هامثل زبان فارسی و زبان انگلیسی برنامه های علمی نداریم؟ 
« و منظر هم در  اصلا برنامه علمی به رشـــته نمی خورد. رشـــته می شـــود »منظر
درون برنامه علمی است.  چالش، مساله بیرونی است. وقتی چالش می آید، 
نســـبت زبان فارســـی و نسبت زبان انگلیسی به آن مشخص شود. مثلا چرم 
و کفش، یک مساله بیرونی است. وقتی در برنامه می آید، یک منظر می شود 
الهیـــات و حـــلال و حـــرام را مشـــخص می کنـــد. مـــا به هر گـــروه علمی توجه 
کرده ایم. اصلا خصوصیت برنامه علمی، این اســـت که چندمنظوره اســـت. 
کید کردم پیچیده و چندوجهی هســـتند. بعضی از رشـــته ها از  پیش تر هم تا
ی را انجام  ، هنـــوز جایگاه خود را پیدا نکرده انـــد و باید چنین کار ایـــن منظـــر
دهنـــد. به طـــور مثال مگر ممکن اســـت که بخواهید هر مســـاله اجتماعی را 
بررســـی کنید، ولی متون گذشـــتگان ایرانی در آن نباشـــد؟ ادبیات، فرهنگ 
ید. آیا در ادبیات  است. مساله ای به عنوان شهرنشینی یا حاشیه نشینی دار
کهن ما، تقســـیم بندی مردم به اینکه در مرکز یا حاشـــیه شـــهر باشـــند، وجود 
داشته یا نه؟ در ادبیات انگلیسی چه؟ زبان بما هو زبان، یک بحث است، 
ولی ادبیاتش باید به کمک بیاید. به طور مثال مفهوم اعتیاد را در نظر بگیرید؛ 
بایـــد ببینیـــد دنباله اش در فرهنگ چیســـت؟ فرهنگ را باید از ادبیات؛ چه 
فارســـی و چه انگلیســـی پیدا کنید. آقایان باید کمی از قالب های خودشان 

بیرون بیایند و در برنامه حضور داشته باشند. 


